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در ۲ بخش سینمایی و تلویزیونی
 مؤسسه فیلم آمریکا

 بهترین های سال را برگزید

همدلی| »باربی«، »اوپنهایمر« و »اســپایدرمن« از 
جمله فیلم هایی هســتند که به فهرســت ۱۰ فیلم 
برتر سال ۲۰۲۳ به انتخاب مؤسسه فیلم آمریکا راه 
یافته اند.به نقل از ورایتــی، »باربی« گرتا گرویگ و 
»اوپنهایمر« کریستوفر نولان در میان ۱۰ فیلم برتر 
سال ۲۰۲۳ به انتخاب مؤسســه فیلم آمریکا جای 
گرفتند. نتفلیکــس هم با داشــتن ۲ فیلم در این 
فهرســت از دیگر استودیوهای سازنده جلو افتاد که 
شامل فیلم زندگینامه ای لئونارد برنشتاین با عنوان 
»مایسترو« به کارگردانی بردلی کوپر و کمدی سیاه 
تاد هینز با عنوان »می دســامبر« می شود.فهرست 
فیلم های برتر همچنین شــامل فیلم های ســاخته 
کارگردان های تازه کار مانند »داســتان آمریکایی« 
کورد جفرسون و »زندگی های گذشته« سلین سانگ 
و نیز کهنه کاران ســینما مانند »قاتلان ماه کامل« 
ســاخته مارتین اسکورسیزی و »دارندگان« ساخته 
الکســاندر پین می شــود.جای گرفتن در فهرســت 
برترین های مؤسسه فیلم آمریکا به جلو آمدن فیلم ها 
در تب وتاب کمپین های جوایز مختلف کمک می کند.

در همین حال برخی از فیلم های مهم سال که از این 
فهرســت جا مانده اند عبارت اند از: »فراری« مایکل 
مان، »منشا« اثر آوا دوورنی، »رنگ بنفش« ساخته 
بلیتز بازاوول و »هوا« بن افلک.از میان ۱۰ فیلم برتر 
مؤسسه فیلم آمریکا )AFI( معمولاً به طور میانگین 
۷ تــا ۸ فیلم نامزدی بخش بهترین فیلم اســکار را 
به دســت می آورند.فیلم های تولید شده بین المللی 
معمولاً در این فهرست جای نمی گیرند.در فهرست 
بخش تلویزیون هم شــبکه های اف ایکس و مکس 
)که قبلًا HBO نامیده می شــد( هر یک با داشتن 
۲ برنامه پیشــتاز شدند که شــامل سریال کمدی 
»خرس« و فصل آخر »سگ های رزرواسیون« برای 
اف ایکس و ســریال های درام »آخریــن بازماندگان 
ما« و فصل آخر »جانشــینی« برای مکس می شود.

انتخاب های مؤسســه فیلم آمریکا توســط هیئت 
داوران، هنرمندان، منتقدان و محققان مؤسسه انجام 

می شود.فهرست کامل برترین ها عبارت اند از:
** ۱۰ فیلم برتر سال ۲۰۲۳

»داســتان آمریکایی« متروگلدوین مایر، »باربی« 
برادران وارنر، »دارندگان« فوکوس فیچرز، »قاتلان 
ماه کامــل« اپل / پارامونت پیکچرز، »مایســترو« 
نتفلیکس، »می دســامبر« نتفلیکس، »اوپنهایمر« 
 ،A۲4 »یونیورسال پیکچرز، »زندگی های گذشته
»چیزهای ضعیف« سرچلایت، »مرد عنکبوتی در 

دنیای عنکبوتی« سونی
** ۱۰ برنامه برتر تلویزیونی سال ۲۰۲۳

»ابوت ابتدایی« ABC، »خــرس« FX، »بیف« 
نتفلیکس، »وظیفــه منصفه« آمــازون، »آخرین 
بازمانــدگان ما« مکس، »برنامــه صبحگاهی« اپل 
تــی وی، »فقط قتل های داخل ســاختمان« هولو، 
»پوکر چهــره« پیکاک، »ســگ های انباری« اف 

ایکس، »جانشینی« مکس

توسط شوراهای پروانه ساخت
»عشق« پوران درخشنده مجوز گرفت

همدلی|  شــورای پروانه ســاخت آثار ســینمایی و 
غیرســینمایی در جلسه اخیر با ۵ فیلم نامه سینمایی و 
۸ فیلم نامه غیرسینمایی موافقت کرد.به نقل از اداره کل 
روابط عمومی ســازمان امور سینمایی و سمعی بصری؛ 
شوراهای پروانه ساخت آثار سینمایی و غیرسینمایی در 
تازه ترین جلسه ای که برگزار شد با ۵ فیلم نامه سینمایی ۸ 
فیلم نامه غیرسینمایی موافقت کرد.فیلم نامه های سینمایی 
»عشق« به تهیه کنندگی و کارگردانی پوران درخشنده 
و نویســندگی پوران درخشــنده  و کیمیا میرقشمی، 
»ســپیده« به تهیه کنندگی ســیدغلامرضا موســوی 
نامقی، کارگردانی فرزاد خوش دست و نویسندگی فرزاد 
خوش دســت  و محمدمهدی توحیدی مقدم، »جانفدا« 
بــه تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی حســین 
قاســمی جامی، »ممدوک« به تهیه کنندگی یوســف 
بچــاری، کارگردانی حمیدرضا همتی و نویســندگی 
محسن دانشــوربیری و انیمیشن »شمشیر و اندوه« به 
تهیه کنندگی مهدی جعفری، کارگردانی عماد رحمانی 
و مهرداد محرابی گرگری و نویسندگی مهدی جعفری 
و عماد رحمانی، موافقت شورای پروانه ساخت سازمان 
ســینمایی را اخذ کردند.همچنین فیلم نامه های کوتاه 
داستانی »سردار آسمانی« به تهیه کنندگی، کارگردانی 
و نویسندگی حسن احمدی محمدآباد و »دوشنبه« به 
تهیه کنندگی، کارگردانی و نویسندگی سیروس همتی، 
»اس پی ۱۱۰« به تهیه کنندگی محمدجواد ســلوکی، 
کارگردانــی و نویســندگی پیام ناصر طیــوب، »رنگ 
اشغالی« به تهیه کنندگی، کارگردانی و نویسندگی نوید 
جمشیدی، »جعبه جواهر« به تهیه کنندگی، کارگردانی 
و نویسندگی داود صادقی، »چرخ وفلک« به تهیه کنندگی 
وحیــد یعقوبیان، کارگردانی و نویســندگی ســیامک 
ارژنگی توتشــاهی و فیلم نامه  بلند داستانی »نگونسار« 
به تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی سید محمد 
حســینی، »قصه پری« بــه تهیه کنندگی مجیدبابائی، 
کارگردانی و نویسندگی اشکان شاپوری، موافقت شورای 
پروانه ســاخت آثار ســینمایی و غیرسینمایی سازمان 

سینمایی را دریافت کردند.

با تصحیح و بازبینی پویان آزاده
»ردیف موسیقی ایران برای پیانو« 

کتاب شد

همدلی| آیین رونمایی کتاب »ردیف موسیقی ایران 
برای پیانو« اثر جواد معروفــی با تصحیح و بازبینی 

پویان آزاده در تالار رودکی تهران برگزار شد.
به نقل از روابط عمومی انجمن موسیقی ایران، آیین 
رونمایی کتاب »ردیف موســیقی ایران برای پیانو« 
اثر جواد معروفی با تصحیــح و بازبینی پویان آزاده، 
پنجشــنبه ۱۶ آذرماه مصادف با ســی امین سالگرد 
درگذشــت جواد معروفی آهنگ ساز، تنظیم کننده و 
ردیف دان موســیقی ایرانی، بــا حضور میلاد کیایی، 
کیوان ســاکت، بهروز وجدانی، علیرضا میرعلینقی، 
ســید مجتبی حســینی )معاون هنری سابق(، رضا 
خرم و تعدادی دیگر از هنرمنــدان در تالار رودکی 

برگزار شد.
بهروز وجدانی پژوهشگر موسیقی هم در این مراسم 
ضمن قدردانی از انتشار این اثر موسیقایی عنوان کرد: 
این کتاب برای اولین بار به همت آقای پویان آزاده به 
چاپ رســیده و باید بگویم ایشــان توانستند آرزوی 

استاد خود جواد معروفی را به سرانجام برسانند.
این پژوهشــگر موســیقی اقوام ایرانــی، به موضوع 
ثبــت آثار موســیقی اشــاره کرد و گفــت: یکی از 
کنوانسیون های مربوط به موسیقی کنوانسیون آثاری 
از میراث فرهنگی ناملموس است که در سال ۲۰۰۳ 

در یونسکو به تصویب رسید.
خوشبختانه سال ۲۰۰۹ اولین اثر ایرانی تحت عنوان 
»ردیف موســیقی ایرانی« به این کنوانسیون ارسال 
و در یونســکو به ثبت شد. تا به امروز هم ۲4 اثر در 
این فهرست جهانی به ثبت رسیده که ۵ عدد از این 
آثار مربوط به موسیقی است و این اتفاق بزرگ نشان 
از اهمیت و جایگاه موســیقی در بین ســایر عناصر 

میراث فرهنگی دارد.
در ادامه برنامه ویدئویی از سی و چهارمین جشنواره 
موســیقی فجر پخش شد که به اجرای ارکستر ملی 
ایران به رهبری فریدون شهبازیان اختصاص داشت 
که در این اجرا قطعه »چهارگاه برای ارکســتر« اثر 

جواد معروفی با نوازندگی پویان آزاده بود.
میلاد کیایی نوازنده پیش کسوت موسیقی ایرانی هم 
در بخش دیگری از این مراسم ضمن ارائه توضیحاتی 
درباره نحوه آشــنایی خود بــا مرحوم جواد معروفی 
گفت: آشــنایی من با مرحوم جــواد معروفی به ۶۰ 
ســال قبل باز می گردد. آن زمان به شورای موسیقی 
رادیو دعوت شــدم و اولین دیــدارم با چهره پاک و 
دوست داشــتنی اســتاد جواد معروفی این هنرمند 

بزرگ به آن دوران برمی گردد. 
برخــورد احترام آمیز این هنرمند بــزرگ را هیچ گاه 
فراموش نمی کنم. جواد معروفی در تنظیم موسیقی 
کم نظیــر بود؛ موضوع مهمی کــه در ارزش یک کار 
هنری بسیار مهم است. ناگفته نماند آن دوران و در 
برنامه رادیو، استادان روح الله خالقی و جواد معروفی 
هر ۲ در این زمینه شاخص بودند. نکته دیگر اینکه، 
پدر آقای جواد معروفی اســتاد موسی خان معروفی، 
جزو اولین کســانی بود که ردیف موسیقی ایرانی را 

به صورت مکتوب درآورد و نت نویسی کرد.
علیرضا میر علینقی پژوهشگر موسیقی ایران نیز در 
این مراسم ضمن بیان خاطره آشنایی خود با مرحوم 
جواد معروفی به کتاب »ردیف موســیقی ایران برای 
پیانو« اشــاره کرد و گفت: حدود شــش سال قبل 
مقدمه ای برای این کتاب نوشتم و جالب است بدانید 
آقای پویان آزاده وســواس بسیاری در تولید این کار 
داشت که شگفت انگیز است و در کمتر کسی این نگاه 

حساس را سراغ دارم.
میرعلینقــی در ادامه صحبت هــای خود به موضوع 
ردیف اشــاره کرد و توضیح داد: طبق عادت بیشتر 
استادان قدیم، نوشــته های اساتید با نواخته هایشان 
فاصله داشت. یعنی وقتی چیزی را می نوشتند الگویی 
در ذهن داشتند؛ اما وقتی می خواستند بنوازند بیشتر 
به خیال آزاد و بداهه نوازی خود متعهد بودند تا متنی 

که نوشته اند. 
این در حالی اســت که نت در موســیقی ما سابقه 
۱۰۰ساله دارد؛ اما بسیاری از موسیقدان های ارجمند 
ما نت را به رسمیت نمی شناختند و یا آن چنان با آن 
اخت نبودند تا فاصله بین آنچه که نوشته می شود با 
نواختن آن کمتر شود و کار بسیار سخت و ارزشمند 
آقای پویان آزاده، در راستای اقدامی است که به آن 

ارتقای مکتب می گوییم.
پویــان آزاده مصحح کتاب »ردیف موســیقی ایران 
بــرای پیانو« ضمن ابراز خرســندی از برگزاری این 
مراسم بیان کرد: خوشحالم بعد از سال ها این کارگان 
برای پیانو کلاسیک ایرانی شکل گرفت و این اصالت 
توانســت امتداد پیدا کند. همان طور که دوستان و 
اساتید بزرگوار اشاره داشتند این کتاب می تواند نقطه 
عطفی برای پیانو ایرانی باشــد.او درباره تکنیک های 
پیانو ایرانی در این کتاب گفت: برخی از مواردی که 
باید درباره این کتاب توضیح داده می شد، در مقدمه 
آمده اند. البته نیاز هم بود این بازنگری ها انجام شود. 
چرا که نمونه های صوتی که اســتاد معروفی منتشر 
کرده اند با نت هایشان انطباق نداشت و این اتفاق قرار 
اســت در قالب پروژه ای شکل بگیرد و حمایت شود، 
این سبک از نوازندگی مهجور است و نیاز به حمایت 

دارد و تلاش ما اشاعه فرهنگ موسیقی است.

همدلی|  ۸4 سال پیش نوزادی به جهان چشم 
گشــود که به گفته خــودش در این زندگی کم 
شلنگ تخته نینداخت. اما همین ویژگی سبب 
شد تا بخشی از مهم ترین آثار هنری سینما و حتی 
ادبیات ایــران را خلق کند و بر زندگی اجتماعی  
همگی ما به عنوان ساکنان این کشور هم تأثیراتی 

ماندگار بگذارد.
۱۷ آذرماه سالروز تولد »داریوش مهرجویی« است 
که اگر بود، باید هشــتاد و چهارمین زادروزش را 
جشــن می گرفتیم و شمع روی کیک تولدش را 

خاموش می کرد.
داریــوش مهرجویی هرگز داعیه نداشــت یک 
هنرمند اجتماعی است. او البته به نگرش هنر برای 
هنر هم باورمند نبود. بااین حال او تنها با ساختن 
یک فیلم، تأثیری شــگرف بر شرایط اجتماعی 
ایران گذاشــت. یکی از مهم ترین فیلم های او که 
در سال های گذشته و به ویژه بعد از ساخت فیلم 

»هامون« کم رنگ شد. 
هرچند معمــولاً بعد از درگذشــت هنرمندان 
تأثیرگذار، تلاش می شــود تا کارنامه هنری آنان 
دوباره مورد بازنگری قرار بگیرد ولی درگذشــت 
غریب او ســبب شــد تا تأثیرات اجتماعی آثار 
مهرجویی، زیر سایه قتل دهشتناک او و همسرش 
قرار بگیرد و حالا که سالروز تولد اوست، شاید بد 
نباشــد تا به خودمان یادآوری کنیم او با ساخت 
یکــی از فیلم های خود چگونه ســبب فراگیری 
سازمان انتقال خون در سراسر ایران شد و از ادامه 

تجارت سیاه خون جلوگیری کرد.
صحبــت از فیلم »دایره مینا« ســت که به باور 
برخی از منتقدان و پژوهشــگران سینما از نظر 
تأثیرگــذاری اجتماعی، فیلمــی یگانه در تاریخ 

سینمای جهان است.
اما قصه ســاخت این فیلم چیســت؟ داریوش 
مهرجویی در نخستین سال های فعالیت خود به 
پیشنهاد یکی از دوســتان پزشکش با بازدید از 
بخشی محله های حاشیه ای تهران متوجه وضعیت 
هولنــاک تجــارت خون شــد و تصمیم گرفت 

مستندی درباره این فجایع بسازد. 
او که با »غلامحســین ساعدی« دوستی نزدیک 
داشت، این ماجرا را برای دوست خود تعریف کرد 
و ساعدی هم که هم زمان پزشک و نویسنده بود، 
گفت که اتفاقاً قصه ای درباره همین موضوع دارد و 
 چنین بود که فیلم »دایره مینا« با اقتباسی از قصه 

»آشغالدونی« ساعدی ساخته شد.
مهرجویی سال ۹۷ و در نشست تخصصی فیلم 
»دایره مینا« که در بخش کلاســیک جشنواره 
فیلم سلامت، اکران شد، درباره روند ساخت این 
فیلم و توقیف آن چنین توضیح داده بود: »یکی 
از دوستان من که در شهر شیراز زندگی می کرد 
و پزشــک بود، یک روز بــه من تلفن زد و گفت 
می خواهم  چیزهایی را درباره مسئله مراکز انتقال 

خون که از معتادان خون  می گیرند. 
به تو نشان دهم. خیلی وضعیت بدی است و باید 

به طریقی این اتفاق منعکس شــود. من هم بعد 
از صحبت  کردن با او و همچنین دیدن برخی از 
این مکان ها تحت تأثیر قرار گرفتم. هدف ابتدایی 
این بود که یک فیلم مستند بسازیم؛ اما دیدم  که 

مسئله بسیار بدتر از آن است که مستند شود. 
در این  میان با رئیس شــیر و خورشــید سرخ 
آشنا شدیم که او اطلاعات زیادی درباره مافیای 
خون فروشان به ما داد و گفت که شخص خاصی 
پشــت این ماجرا وجود دارد و به کسانی که پول 
احتیاج دارند؛ مانند معتادان، با گرفتن خون، پول 

می دهد.«
او در آن نشست درباره تأثیر غلامحسین ساعدی 
در قصــه فیلم »دایره مینا« نیز توضیح داده بود: 
»رئیس شــیر و خورشید ســرخ ما را به دیدن 
مکان هایی که این افراد جمع می شدند برد که ما 
هم البته از همین لوکیشن ها برای فیلم استفاده 
کردیم که بســیار مخوف و ترسناک هم بود.  بر 
اســاس همین قضایا تصمیم گرفتیم تا فیلمی 

داستانی را بسازیم. 
در همین میان ســاعدی با مــن تماس گرفت 
و گفت که داســتانی درباره بیمارســتان نوشته 
اســت و می توان در آن، این قضیه را هم جا داد. 
آن داســتان درباره همین پدر و پسر بود که به 
بیمارستان می آیند و مسئله خون فروشی و دیگر 

مسائل جانبی آن به فیلم نامه اضافه شد. 
ســپس فیلمنامه را به وزارت فرهنگ و هنر آن 
زمان دادیم؛ اما آنها بسیار عصبانی شدند و گفتند 
اجازه نمی دهیم و جلویش را گرفتند. ما ســعی 
کردیــم از طریق بهمن فرمان آرا اجازه این کار را 
بگیریم. به هرحال این کوشــش ما به ثمر رسید 

البته سه سال توقیف بودیم. 
خــود فیلمنامه را وقتی ارائــه دادیم این توقیف 
آغاز شد. دکتر اعلا تنها کسی بود که در جلسات 
همیشه از من دفاع می کرد و بر ضرورت ساخت 
این فیلم تأکید داشت و می دانست که واقعاً این 

قضایا وجود دارد.«
مهرجویی برای دریافت مجوز فیلمنامه این فیلم 
حدود ۷،۸ ماه صبوری کرد و فیلم، بعد از ساخت 
هم یک بار دیگر طعم توقیف را چشــید که خود 
او درباره آن گفته بود: »بعد از آنکه ساخت فیلم 
تمام شــد، باز هم توقیف شــدیم. در این مسیر 
سروکارمان به دکتر اقبال که رئیس نظام پزشکی 

آن دوره بود افتاد. یک روز به دیدار او رفتیم. 
او که انگار قرص آرام بخش خورده و روی صندلی 
خود تکیه داده بود رو به من گفت: تو آبروی ما را 
بردی. فیلم تو مثل این می ماند که تو یک هتل 
درجه یــک داری و به جای اینکــه مدرن بودن 
آن را نشــان دهی به سراغ پشــت آشپزخانه و 

ریخت وپاش های آن رفته ای! 
من جواب دادم که ما می خواســتیم نســبت به 
مســئله کمبود خون آگاهی ایجاد کنیم؛ زیرا در 
آن زمان همه از این کار می ترسیدند. او هم پاسخ 
داد که تو باید مثلاً نشــان می دادی که کســی 
حالش خراب است، یک شیشه خون به او تزریق 
می کنند و او بعدش سرحال می شود. اما من در 
جواب گفتم که این چیزی که شــما گفتید دو 

دقیقه می شود و فیلم نیست.«
او یــادآوری کرده بود که قضیــه توقیف این اثر 
به دست شــاه هم رسید و در این باره گفته بود: 
»شــاه بعد از دیدن چند دقیقه از فیلم گفته بود 
که اگر این حرف دروغ اســت، بروید او را بگیرید 
و محاکمه اش کنید، اگر راســت اســت بروید و 
خودتان را درست کنید که البته فهمیدند اتفاقات 
درست و واقعی بوده و به من کاری نداشتند و بعد 
از سه چهار سال توقیف در جشن هنر شیراز این  
فیلم به نمایش درآمد، از آن استقبال شد و طلسم 

نمایش آن شکسته شد. 
بعد هم به قضایای آزادسازی آثار توقیف شده و 
نامه کارتر به ایران خورد و اجازه اکران پیدا کرد. 
استقبال بسیار خوبی هم از آن شد و سالن هایش 

همیشــه پر بود و تبدیل به یکــی از فیلم های 
پرفروش زمان خودش شــد و در فستیوال های 

مختلف هم  جایزه گرفت.«
او از استقبال تماشاگران در داخل و خارج از کشور 
از این فیلم خوشنود بود و گفته بود که برای من 
خیلی حیرت آور اســت که فیلمی با این موضوع 
مورد استقبال قرار گرفت بااین حال موضوع فروش 
خون آن قدر وحشتناک است که به اندازه چندین 
فیلم اکشن می تواند بر مخاطب تأثیر داشته باشد.

مهرجویی اعتقاد داشت که »دایره مینا« به شکل 
غیرمستقیم باعث شــد که سازمان انتقال خون 
در ایران تأسیس شود و عنوان کرده بود که نگاه 
اجتماعی این فیلم را بعدتر در فیلم »بمانی« هم 
دنبال کرده؛ فیلمی که درباره خودسوزی دختران 
و زنان اســت و سبب شــد که وقوع این اتفاقات 

کمتر شود.
هرچند بخش مهمی از فیلم های مهرجویی درباره 
روشنفکران اســت و او به مناسبات روشنفکری 
احاطه کاملی داشــت، اما خود را طرف دار »هنر 
برای هنر« نمی دانســت. او که بارها نســبت به 
معضلاتی مانند آلودگی هوا، واکنش نشان داده 
بود، می خواست هنرش نقشی سازنده در جامعه 

داشته باشد.
البتــه بــه نظر می رســد در ایــن روایت کمی 
ناهماهنگی وجود داشــته باشــد؛ چراکه سال 
تأسیس سازمان انتقال خون در ایران دقیقاً مطابق 
با سالی است که داریوش مهرجویی دایره مینا را 
ساخت؛ اما از یک ســو امکان راه اندازی سازمان 
هم زمان با ســاخت فیلم و متأثر از آن قابل باور 
نیست؛ چون راه اندازی چنین نهادی دستکم به 
چندین ماه فعالیت احتیاج داشــته آن چنان که 
با مراجعه به تاریخچه سازمان انتقال خون ایران 
درمیابید »بانک خون ارتش« توسط محمدعلی 
شــمس و »مرکز انتقال خون شــیر و خورشید 
سرخ سابق« توسط احمد آژیر، هم زمان در سال 
۱۳۳۱ تاســیس و شروع به کار کرده بودند و در 
سال ۱۳۵۳ سازمان انتقال خون ایران راه اندازی 
شد.از سوی دیگر توقیف چندساله دایره مینا نشان 
می دهد اکران این فیلم در سراسر کشور به دلیل 
اختلاف زمانی با سال تأسیس سازمان انتقال خود، 
نمی توانسته انگیزه یا دلیل تأسیس این سازمان 
بوده باشد. به این ترتیب باید تأکید کرد دایره مینا 
عامل تأسیس سازمان انتقال خون در ایران نبود؛ 
اما تأثیر چشمگیری در ایجاد فرهنگ اهدای خون 
رایگان در سازمان انتقال خون در ایران داشت و 
سبب شد این ســازمان که در آن دوران تنها در 
شهر تهران پایگاه داشت در پنج شهر بزرگ ایران 
و در ادامه در همه شهرهای ایران پایگاه های خود 
را تأسیس کند.  از سوی دیگر همین فیلم فرهنگ 
غلط و زشت خون فروشی در ایران را به قدر لزوم 
تقبیح کرد و ســبب شد این رســم نامبارک در 
فاصله خیلی کوتاه از اکران این فیلم در سراســر 

ایران از میان برود. 

نگاهی به اجتماعی ترین فیلم داریوش مهرجویی در زادروز این کارگردان فقید 

مرگ تجارت خون آلوده با »دایره مینا«
رویداددریچه

همدلی| مدیرعامل صندوق اعتباری هنر در نشستی با اعضای 
کارگروه های تخصصی و مدیران فرهنگی استان اردبیل از تدوین 
برنامه های حمایتــی جدید دولت در حــوزه فرهنگ و تقویت 
سرمایه گذاری در این بخش سخن گفت. به نقل از روابط عمومی 
صندوق اعتباری هنر، سید مجید پوراحمدی مشاور وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و مدیرعامل صندوق اعتباری هنر، در ادامه سفر 
به استان اردبیل که به منظور شرکت در آیین نکوداشت نامداران 
فرهنگ و هنر این استان انجام گرفته است، با اعضای کارگروه های 
تخصصی و مدیران فرهنگی و هنری اســتان در محل اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی اردبیل نشستی را برگزار کرد.
او ضمن قدردانی از دست اندرکاران برگزاری این آیین نکوداشت 
توضیح داد: با بررسی مســائل و مشکلات در دوره های گذشته، 
مواردی تقویت و اشکالات برطرف و این رویداد به بهترین شکل 
در اســتان اردبیل برگزار شــد.رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
صندوق اعتباری هنر با اشــاره به تشکیل کارگروه های استانی، 
گفت: با تشکیل این کارگروه ها اعضای واقعی که هنرمند هستند 
و همچنیــن اعضای غیر که به هــر طریق ممکن وارد مجموعه 
صندوق شده اند، شناسایی می شوند. تلاش ما این است تا خدمات 
و تسهیلات به هنرمندان واقعی برسد.پوراحمدی به مسیر رشد 
صندوق در ارائه انواع خدمات طی ۲ ســال گذشته اشاره کرد و 
افزود: بر اساس نگاه حمایتی وزیر فرهنگ، بودجه قابل توجهی از 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای فعالیت های حمایتی اصحاب 
فرهنگ و هنر، رســانه و فعالان قرآنی سراســر کشور در اختیار 
صندوق هنر قرار می گیرد تا از طریق ارائه خدمات و تســهیلات 
مختلف در اختیار آنها قرار گیرد. از ســوی دیگر توجه به منابع و 
اینکه هنرمندان فعال بتوانند از خدمات و منابع صندوق استفاده 
کنند موضوع مهمی است؛ لذا تمام سعی ما این است که در قالب 
طرح »بهبود« با شناســایی هنرمنــدان و فعالان فرهنگ و هنر 
خدمات را در اختیار آنها قرار دهیم.مشــاور وزیر فرهنگ با اشاره 
بــه کمک های دولت به صندوق هنر، تصریح کرد: دولت مردمی 
ارائه خدمات ویژه بــه اصحاب فرهنگ و هنر و تداوم برنامه های 
حمایتی را همیشه مدنظر دارد. در این راستا تلاش ما این است تا 
با برنامه ریزی های مناسب و سیاست گذاری لازم در کنار مجموعه 
فعالیت ها و اقدامات، به طورکلی میزان وابستگی به منابع و بودجه 

دولت را کاهش داده و به حداقل برسانیم.
او با اشاره به اینکه هم اکنون صندوق اعتباری هنر بیش از ۱۰۱ 
هزار عضو دارد که حدود ۶۰ هزار نفر بیمه تأمین اجتماعی و بیش 
از 4۵ هــزار نفر عضو از خدمــات بیمه درمان تکمیلی برخوردار 

هستند، گفت: بیش از ۷۰ درصد منابع ما در این ۲ بخش هزینه 
می شود. ضمن اینکه هم اکنون برای هر عضو صندوق حدود ۱۰ 
تا ۱۵ میلیون تومان متناســب با خدماتی که دریافت می کنند، 

هزینه می شود.
پوراحمدی با اشــاره به اینکه بیش از ۲ هزار نفر در اردبیل عضو 
صندوق اعتباری هنر هستند، عنوان کرد: از این تعداد هزار و ۲۳۸ 
نفر بیمه تأمین اجتماعی، 4۶۲ نفر نیز بیمه درمان تکمیلی، ۲ نفر 
دارای نشان درجه یک هنری و ۵۹ نفر نیز مستمری بگیر صندوق 
هستند. همچنین یک نفر نیز نشان اعتبار فرهنگ و هنر را دریافت 
کرده است. مدیرعامل صندوق اعتباری هنر با اشاره به اینکه در 
ابتدای دولت مردمی در صندوق حدود ۱۰ تا ۱۲ خدمت به اعضا 
ارائه می شد، تصریح کرد: امروز این صندوق به مجموعه ای گسترده 
تبدیل شــده که بیش از ۳۱ خدمت شامل طرح تکریم، میلاد، 
مانا، جاوید، نشان، امید، شمیم، جوانه، قلم، هدیه، بهبود، کرامت، 
صدرا را به اصحاب فرهنگ، هنر، رســانه و فعالان قرآن و عترت 
سراسر کشور ارائه می کند. در این چارچوب تقویت اقتصاد فرهنگ 
و هنر و بهبود کسب وکارهای فرهنگی و هنری هم از رویکردهای 
اصلی صندوق بوده که تلاش می کنیم در این مســیر مصمم به 
توانمندسازی هنرمندان باشــیم.پوراحمدی در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: زنجیره، رویکرد و برنامه هایی را تعریف کردیم 
که بر اساس آن خدمات متنوعی را در جهت حمایت و توانمندی 

سازی هنرمندان به عناوین مختلف ارائه خواهد شد.
کلینیک کسب وکارهای فرهنگ و هنر راه اندازی می شود

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل صندوق اعتباری هنر در ادامه از 
ایجاد کلینیک کسب وکارهای فرهنگ و هنر خبر داد و افزود: با 
راه اندازی این کلینیک هنرمندانی که در زمینه کســب وکارهای 
حوزه فعالیتی خود دچار مشکل هستند، با حضور متخصصان و 
کارشناسان خبره و حرفه ای، مشاوره های لازم را دریافت خواهند 
کرد. هدف اصلی راه اندازی این کلینیک توانمندسازی و تقویت 

هنرمندان در زمینه رشد اقتصاد و معیشت آنان است. ما مصمم 
به بهبود و تقویت کسب وکارهای حوزه فرهنگ و هنر هستیم تا 
هنرمندان گرامی به هر شکل ممکن مورد حمایت، اهتمام و توجه 

قرار گیرند.
مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه تقویت و حمایت از 
هنرمندان مستعد را از دیگر طرح ها و اقدامات صندوق اعتباری 
هنر طی ماه های گذشته برشمرد و گفت: با ایجاد شرکت »پروانه« 
هدف ما این اســت تا با خریدوفروش آثار هنرمندان به خصوص 
هنرمندان حوزه هنرهای تجســمی که مستعد هستند، این آثار 
در جریان و مسیر اقتصاد هنر و حضور در حراجی ها قرار گیرند؛ 
بنابراین همه طرح ها و خدمات جدید صندوق اعتباری هنر ذیل 
برنامه تقویت اقتصاد فرهنگ و هنر و سرمایه گذاری در این بخش 
تعریف و انجام می شود.پوراحمدی در بخش دیگری از صحبت های 
خود »هنرکارت« را کارت منحصربه فرد هویتی برای هنرمندان 
ارزیابی کرد و توضیح داد: ارائه انواع خدمات و تسهیلات صندوق 
اعم از پرداختی ها از طریق »هنرکارت« انجام می شود. امروز بیش 
از ۹۷ هــزار نفر از اعضای صنــدوق هنر دارای این کارت هویتی 
هستند و بالغ بر ۱۶۰۰ خدمت مانند خدمات پزشکی و درمانی، 
اقامتی و... از طریق آن ارائه می شــود. حتی برخی از اعضا از این 

کارت در مراجعه به بخش های مختلف استفاده می کنند.
مشــاور وزیر فرهنگ و مدیرعامل صندوق اعتباری هنر تصریح 
کرد: موضوع اساســی و اولویتی صندوق هنر رویکرد تقویت در 
مســیر حوزه اقتصاد فرهنگ و هنر، برگزاری رویدادهای استانی 
و محلی، استعدادیابی، شناسایی جوانان هنرمند نخبه مستعد، 
کمک و حمایت در کنار تجلیــل از آنها در کنار تکریم نامداران 
و پیش کســوتان همــراه باتوجه به نیاز آنها و کمک به رشــد و 
شکوفایی و شکل گیری زیربنای این قشر است. ما مصمم هستیم 
و این آمادگی هم وجود دارد تا نســبت به هر ایده ای که از سوی 
استان ها ارائه شود، کمک و همکاری کنیم.رئیس هیئت مدیره و 
مدیرعامل صندوق اعتباری هنر اظهار کرد: امیدوارم با همراهی 
یکدیگر بتوانیم بهترین و بیشترین خدمات و تسهیلات را برای 
اصحاب فرهنگ و هنر مهیا کنیم و به ســازمانی پیشرو در این 
حوزه تبدیل شــویم؛ هرچند هم اکنون نیز به عنوان بزرگ ترین 
و مرجع ترین مجموعه حمایتی در ارائه خدمات و تســهیلات به 
اصحاب فرهنگ، هنر، رسانه و فعالان قرآنی در سطح کشور مطرح 
و معرفی می شویم.در ادامه این نشست شماری از مدیران فرهنگی 
و هنری و حاضران در این نشست، نظرات، پیشنهادها و موارد و 

مسائل خود را مطرح کردند.

مجید پوراحمدی؛ مدیرعامل صندوق اعتباری هنر ارائه داد

برنامه های حمایتی جدید دولت از اصحاب فرهنگ و هنر


